

. النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

15 آذار (وارس) 2022 نشرة يووية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

📕 وذكرة تفاهم بين اتحاد الغرف السعودية والغرفة العربية البلجيكية اللكسوبورجية



وقّع اتحاد الغرف السعودية مع الغرفة التجارية العربية البلجيكية اللكسمبورجية، مذكرة تفاهم لتأسيس مجلس الأعمال السعودي البلجيكي اللكسمبورجي، حيث من المأمول أن يقود مجلس الأعمال المشترك جهود مؤسسية مركزة لتعزبز التجارة البينية وزبادة حجم التعاون التجاري والاستثماري بين المملكة وكل

من بلجيكا ولكسمبورج. جاء ذلك خلال فعاليات ملتقى الأعمال السعودي البلجيكي اللكسمبورجي، حيث

وقّع مذكرة التفاهم كل من أمين عام اتحاد الغرف التجاربة السعودية حسين بن عبدالقادر العبدالقادر، وأمين عام الغرفة التجاربة العربية البلجيكية قيصر

وسيضطلع المجلس بالعديد من الأنشطة التجارية والترويجية بشكل منهجي في مجال التجارة والاستثمار ونقل التكنولوجيا بالتركيز على القطاعات المستهدفة، كما سيوفر منصة لرجال الأعمال السعوديين والبلجيكيين واللكسمبورجيين للتعريف والترويج لأنشطتهم وإقامة الشراكات التجارية.

وأكد النائب الأول لرئيس اتحاد الغرف السعودية المهندس طارق بن محمد الحيدري على أهمية اللقاء كونه يتيح فرصة كبيرة لزيادة النمو الاقتصادي في كلا البلدين، خاصة بعد التعافي من جائحة كورونا، والتي اثرت بشكل كبير

اذ حقق نجاحات كبيرة بدعم القيادة

الرشيدة وتعاون جميع الجهات ذات العلاقة، تدعمها رؤبة المملكة 2030 وأهدافها، ولذا حقق الناتج المحلى الإجمالي الحقيقي لعام 2021 معدل نمو بلغ 3.3 في المئة مقارنة بانخفاض

على انخفاض حجم التجارة البينية عام

2020 إلى نحو 17 مليار ربال مقابل

ونوه بمتانة الاقتصاد السعودي وقوته

على مواجهة تبعات جائحة كورونا،

27 مليار ريال في عام 2019.

عام 2020 والذي بلغ 4.1- في المئة.

من جهته أكّد أمين عام الغرفة التجاربة العربية البلجيكية قيصر حجازبن أن البعثة التجارية البلجيكية اللكسمبورجية هي الأكبر والأولى بعد الجائحة اذ تضم عدد كبير من الشركات، لافتاً إلى العلاقات المتميزة التي تربط السعودية وبلجيكا والتي تمتد لأكثر من 100 عام. معتبرا أن الاقتصاد السعودي يشكل أهمية كبيرة باعتباره الاقتصاد الأكبر في منطقة الشرق الأوسط ومكانته ضمن دول مجموعة العشرين وهو ما يوفر للمستثمرين البلجيكيين واللكسمبورجيين فرص استثمارية وتصديرية كبيرة ضمن مشاريع رؤية 2030.

المصدر (موقع اتحاد الغرف السعودية، بتصرّف)

Memorandum of Understanding between the Federation of Saudi Chambers and the Arab-Belgian-Luxembourgian Chamber

The Federation of Saudi Chambers and the Arab-Belgian-Luxembourg Chamber of Commerce signed a memorandum of understanding to establish the Saudi-Belgian-Luxembourgian Business Council, it is hoped that the Joint Business Council will lead focused institutional efforts to promote intra-regional trade and increase the volume of trade and investment cooperation between the Kingdom and Belgium and Luxembourg.

This came during the activities of the Saudi-Belgian-Luxembourgish Business Forum, where the memorandum of understanding was signed by the Secretary-General of the Federation of Saudi Chambers of Commerce, Hussein bin Abdul-Qader Al-Abdul-Qader, and the Secretary-General of the Arab-Belgian Chamber of Commerce, Caesar Hijazin.

The Council will carry out many commercial and promotional activities systematically in the field of trade, investment and technology transfer, focusing on the targeted sectors. It will also provide a platform for Saudi, Belgian and Luxembourgish businessmen to introduce and promote their activities and establish business partnerships. The First Vice President of the Federation of Saudi Chambers, Eng. Tariq bin Muhammad Al-Haidari, stressed the importance of the meeting, as it provides a great opportunity to increase economic growth in both

countries, especially after recovering from the Corona pandemic. Which significantly affected the decrease in the volume of intra-regional trade in 2020 to about 17 billion riyals, compared to 27 billion riyals in 2019.

He praised the strength of the Saudi economy and its strength in facing the consequences of the Corona pandemic, as it achieved great successes with the support of the rational leadership and the cooperation of all relevant parties, supported by the Kingdom's vision 2030 and its objectives. Therefore, the real GDP for the year 2021 achieved a growth rate of 3.3 percent, compared to the decline in 2020, which amounted to -4.1 percent.

For his part, Secretary-General of the Arab-Belgian Chamber of Commerce, Caesar Hijazin, confirmed that the Belgian-Luxembourgian trade mission is the largest and first after the pandemic, as it includes a large number of companies, pointing to the distinguished relations between Saudi Arabia and Belgium, which extend for more than 100 years. Considering that the Saudi economy is of great importance as the largest economy in the Middle East and its position within the G20 countries, which provides Belgian and Luxembourgish investors with great investment and export opportunities within the projects of Vision 2030.

Source (Federation of Saudi Chambers website, Edited)

أنّه "سيكون للجزائر قانون استثمار جديد حديث وعصري في وقت قريب جدا، سوف يلبي رغبات المستثمرين المحليين والأجانب، وهذا ما سيدرّ على الجزائر المزيد من الاستثمارات الضخمة والحيوبة".

وأكد أنّ "أبواب الجزائر مفتوحة لكافة المستثمرين العرب والأجانب، خصوصا وأنّ الجزائر بحاجة إلى استثمارات في العديد من القطاعات"، داعيا إلى "أهمية تعظيم دور الغرفة الجزائرية للتجارة والصناعة، وعدم تهميش دورها، نظرا للدور الاستراتيجي والحيوي الذي تلعبه الغرفة على صعيد تعظيم العلاقات الاقتصادية بين الجزائر وسائر دول العالم، من بوابة القطاع الخاص الذي يعد القاطرة الحقيقية ملتقی ستثمار لیبیا

للنهضة الاقتصادية".

وأشار إلى "أهمية تعزيز الشراكة الحقيقية بين القطاع العام الذي تمثّله الدول بمؤسساتها الكبرى مثل سوناطراك وبين القطاع الخاص الذي تمثّله بقوة الغرفة الجزائرية للتجارة والصناعة، بما يساهم في إعطاء دفعة قوية لنهضة الاقتصاد الوطني". وشدد على "أهمية تعزيز الاقتصاد الرقمي في الجزائر، خصوصا وأنّ العالم اليوم يتحوّل نحو رقمنة الاقتصاد، وفي حال لم نواكب في الجزائر المتغيرات الاقتصادية العالمية الحاصلة، فإننا سنبقى على هامش الاقتصاد العالمي. ومن هنا لا بدّ من إقرار خارطة ورؤية اقتصادية تعطي أولوية لجذب الاستثمارات الضخمة التي يحتاجها الجزائر في جميع القطاعات الحيوية".

وتطرّق طيب شباب إلى "التقلبات التي تشهدها أسعار النفط العالمية"، لافتا إلى أنّه "في الوقت الذي ترتفع فيه أسعار النفط العالمية، نشهد في المقابل ارتفاعا كبيرا في أسعار المواد الحيوية ولا سيّما أسعار الحبوب العالمية، وهذا ما يستدعي من الجزائر تعزيز الاهتمام بقطاع الزراعة وتقليل الاعتماد على الاستيراد، بحيث نستفيد من الواردات المالية الناجمة عن ارتفاع أسعار النفط العالمية، واستثمارها في القطاعات المنتج، بما يحقق النمو والانتعاش الاقتصادي".

المصدر (اتحاد الغرف العربية)

أشار رئيس الغرفة الجزائرية للتجارة والصناعة، طيب شباب، في حديث تلفزيوني، إلى "وجود رغبة سياسية صادقة في الجزائر من أجل تطوير الواقع الاقتصادي"، موضحا أن "الغرفة مستعدة للقيام بالدور المناطبها والتعاون مع الملطات السياسية وعلى رأسها رئيس الجمهورية عبد المجيد تبون، في سبيل تنفيذ الخطط المرسومة والهادفة إلى بناء اقتصاد قوي والارتقاء بالاقتصاد الجزائري إلى مصاف الاقتصادات القوية".

وقال إنّ "القرار السياسي اليوم في الجزائر، هو الانفتاح على البلدان والسوق العربية، وهذا أمر ايجابي كون الجزائر بحكم موقعها الاستراتيجي في القارة الافريقية، بمثابة بوابة

مهمة للبلدان العربية والأفريقية نحو القارة الأوروبية".

ونوة إلى "أهمية تفعيل مجالس الاعمال الجزائرية – العربية، حيث تمّ مؤخرا تفعيل مجلس الاعمال الجزائري – القطري، وفي القريب العاجل سيتم تفعيل مجلس الاعمال الجزائري – الكويتي، وهذا من شأنه تعزيز التعاون الاقتصادي مع العالم العربي". وأوضح أن "الإجراءات التي اتخذتها وزارة النقل في الجزائر، من أجل تعزيز الاستثمارات في قطاع النقل الجوي والبحري والبري، سيكون لها مفاعيل إيجابية على الواقع الاقتصادي الجزائري بشكل عام"، منوها إلى "أهمية الاستثمارات القطرية في الجزائر، والتي تشكل النسبة الأكبر من حيث مجمل الاستثمارات العربية، بواقع 74 في المرحلة القادمة في المئة"، متوقعا أن يزداد حجم الاستثمارات القطرية في الجزائر في المرحلة القادمة "حيث من المأمول أن تشمل العديد من القطاعات الحيوية، وذلك عقب الزيارة الرسمية التي قام بها الرئيس الجزائري عبد المجيد تبون إلى قطر في الأونة الأخيرة، والتي شارك فيها وفد اقتصادي رسمي ومن القطاع الخاص، وأثمرت عن توقيع العديد من البلاين الشقيقين".

وقال إنّ "الموانئ والطرقات والجسور التي يتم تشييدها باستثمارات محلية وأجنبية، سوف تساهم في أن تكون الجزائر بوابة عبور حقيقية نحو القارة الافريقية"، لافتا إلى

■ Al-Tayeb Shabab: Algeria's doors are open for Arab and foreign investments

The head of the Algerian Chamber of Commerce and Industry, Al-Tayeb Shabab, indicated in a television interview that "there is a sincere political desire in Algeria to develop the economic reality." He explained that "the chamber is ready to play the role assigned to it and cooperate with the political authorities, led by the President of the Republic, Abdelmadjid Tebboune, in order to implement the drawn plans aimed at building a strong economy and elevating the Algerian economy to the ranks of strong economies."

He said that "the political decision today in Algeria is to open up to the Arab countries and the market, and this is a positive thing because Algeria, by virtue of its strategic location on the African continent, serves as an important gateway for Arab and African countries to the European continent."

He noted "the importance of activating the Algerian-Arab business councils, as the Algerian-Qatari Business Council was recently activated, and in the near future the Algerian-Kuwaiti Business Council will be activated, and this will enhance economic cooperation with the Arab world."

He explained that "the measures taken by the Ministry of Transport in Algeria, in order to promote investments in the air, sea and land transport sector, will have positive repercussions on the Algerian economic reality in general." Noting "the importance of Qatari investments in Algeria, which constitute the largest percentage in terms of total Arab investments, at 74 percent," it is expected that the volume of Qatari investments in Algeria will increase in the next stage "It is hoped that it will include many vital sectors, following the official visit of Algerian President Abdelmadjid Tebboune to Qatar recently, which was attended by an official economic delegation and from the private sector, and resulted in the signing of many agreements that would strengthen economic, trade and investment relations between the two brotherly countries."

He said, "The ports, roads and bridges that are being built with local and foreign investments, will contribute to Algeria being a real transit gateway to the African continent." Pointing out

that "Algeria will have a new modern investment law very soon, which will meet the desires of local and foreign investors, and this will generate more huge and vital investments for Algeria." He stressed that "the doors of Algeria are open to all Arab and foreign investors, especially since Algeria needs investments in many sectors." He called for "the importance of maximizing the role of the Algerian Chamber of Commerce and Industry, and not marginalizing its role, given the strategic and vital role that the Chamber plays in maximizing economic relations between Algeria and other countries of the world, through the gateway to the private sector, which is the real locomotive of economic renaissance."

He pointed to "the importance of strengthening the real partnership between the public sector, represented by the countries with their major institutions such as Sonatrach, and the private sector, which is strongly represented by the Algerian Chamber of Commerce and Industry, which contributes to giving a strong impetus to the renaissance of the national economy." He stressed "the importance of strengthening the digital economy in Algeria, especially since the world today is shifting towards the digitization of the economy, and if we do not keep pace in Algeria with the global economic changes taking place, we will remain on the sidelines of the global economy. Hence, it is necessary to adopt an economic map and vision that gives priority to attracting the huge investments that Algeria needs in all vital sectors."

Al- Tayeb Shabab referred to "the fluctuations in international oil prices", pointing out that "at a time when world oil prices are rising, we are witnessing, on the other hand, a significant increase in the prices of vital materials, especially world grain prices. This requires Algeria to strengthen interest in the agricultural sector and reduce dependence on imports, so that we can benefit from the financial revenues resulting from the rise in international oil prices, and invest them in the productive sectors, in order to achieve growth and economic recovery."

Source (Union of Arab Chambers)